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Zápis 

z průběhu Festivalu Středočeského venkova konaného 
26. června 2012 ve Všeradicích, okr. Beroun 

 
Jednání zahájil a moderoval p. Radomír Hanačík, předseda Spolku prov obnovu venkova 

Středočeského kraje a člen KKV CSV ve SK. 

V úvodu přivítal hosty: RNDr. Jiřího Macha, náměstka ministra zemědělství, Ing. Pavla Sekáče, 

vrchního ředitele Sekce rozvoje venkova MZe, Ing. Josefa Stehlíka, předsedu Asociace soukromého 

zemědělství ČR, Ing. Jitku Vovesnou, ředitelku KAZV Praha a SK, Dr. Věru Libichovou, koordinátorku 

CSV, Bc. Bohumila Stibala, MBA, starostu obce Všeradice, Mgr. Petra Haladu, předsedu krajské 

organizace Sdružení místních samospráv ČR ve SK a další aktivní účastníky festivalu. 

 

V první části vystoupili hosté se svými příspěvky: 

RNDr. Jiří Mach: nejprve omluvil nepřítomného pana ministra, předal účastníkům festivalu jeho 

pozdravy. Ve svém vystoupení připomněl, že jsou vedena jednání o tom, jak po skončení prvního 

programovacího období nasměrovat prostředky z PRV, aby v maximální míře podporovaly mladé 

zemědělce, rodinné farmy, prodej ze dvora a další související aktivity sedláků. Hovořil o významu 

hospodaření na půdě, včetně dodržování zásad správné zemědělské praxe, o pozemkových úpravách, 

cestách na jejich urychlení a případné větší zapojení do následných realizací investic v krajině. 

Dokončené KPÚ by měly přispívat ke snižování klimatických rizik – protipovodňová opatření, obnova  
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a zakládání menších rybníků a vodních nádrží. V roce 2011 bylo dokončeno 16 KPÚ a celkově od roku 

1992 bylo v naší krajině realizováno 217 KPÚ na celkem cca 90 tis. hektarech. V závěru svého 

vystoupení se věnoval aktivitám v rámci soutěže Vesnice roku - ocenění Oranžová stuha. Zmínil 

některé výherce tohoto ocenění z posledních let a zdůraznil, že je nutné stále podporovat dobrou 

spolupráci zemědělců a obcí v regionech. 

              
 

Ing. Pavel Sekáč: zhodnotil programovací období PRV od r. 2007. Nastínil průběh vyjednávání o 

podmínkách dalšího programovacího období na léta 2014+. Uvedl, že je velmi obtížné vybrat, jaké 

aktivity se ve venkovském prostoru budou podporovat a jaké ne (není možno podporovat úplně vše). 

Je klíčové správně identifikovat cílové skupiny a také přesně určit, co je a co není venkov. Pro příští 

plánovací období se také počítá se zpřísněním podmínek pro čerpání financí – peníze by neměly jít 

tam, kde je možno čerpat „komerční peníze“. Bude důležité nasměrovat úsilí tak, aby došlo k větší 

spolupráci zemědělců a municipalit; podporované projekty by měly být střední až menší, neměly by 

přispívat k dalšímu výraznému zadlužování municipalit. 

V současné době probíhá práce na projektu certifikace MAS (ve spolupráci s MMR). V této oblasti je 

však velmi důležité,  jaké bude  „politické rozhodnutí“  v otázce MAS.  Pak bude moci být teprve jasně 

určeno, z jakých fondů a kolik budou moci MAS čerpat. Ocenil práci MAS s tím, že dokážou zajistit 

v regionu různorodé aktivity, při kterých vychází z rozvojových plánů a staví na vypracované strategii 

území.  

 

Ing. Josef Stehlík: Zdůraznil, že pro ASZ je velmi důležitá otázka spolupráce venkova a zemědělců. 

Členové asociace jsou většinou menší hospodáři, kteří se snaží vždy spolupracovat se samosprávou 

obcí, na jejímž území žijí. Mnozí z nich jsou navíc i členy samospráv. Členové ASZ velmi bedlivě sledují 

jednání v oblasti budoucího PRV a procentního podílu financí na jednotlivé oblasti rozvoje venkova.   

V průběhu vystoupení se zabýval několika tématy: 

- problematikou prodeje ze dvora - v 90. letech hodně drobných zemědělců skončilo, cca před 4 lety 

renesance, prodej přispívá i k rozvoji obce; ASZ se podílelo a přípravě legislativy k této oblasti; 

- komplexními pozemkovými úpravami  - místní samosprávy by měly být většími iniciátory PÚ; je 

třeba stále význam KPÚ vysvětlovat – lidé zatím moc nechápou; připravuje se nový zákon; 
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- PRV po roce 2014 – probíhají již konkrétní diskuse o tom, jaké procento bude zaměřeno přímo na 

zemědělce a jaké na rozvoj ostatních oblastí venkovského prostoru. Velkou prioritou by měly být 

projekty zaměřené na spolupráci obce a zemědělce. Z úhlu pohledu hodnocení dosavadního 

programu by měl být v budoucím programu menší důraz kladen na velice finančně náročné akce 

(např. kanalizace, vodovody) a v oblasti LEADER by měly být vyvinuty mechanismy, aby bylo možno 

v tomto režimu čerpat i z jiných operačních programů.  

 

Jak Ing. Sekáč, tak Ing. Stehlík v průběhu svého vystoupení ihned reagovali na dotazy z pléna a 

podávali podrobnější informace k oblastem, na které byly dotazy směřovány.  

  

 
 

Druhá část byla věnována Celostátní síti pro venkov, rozvoji a zemědělství středočeského venkova 

Ing. Jitka Vovesná: ve svém vystoupení se zaměřila na vznik CSV a organizací ve Středočeském kraji, 

jejími orgány a partnery Sítě (KAZV, AZV a dalších 38 partnerů). Objasnila funkci sekretariátu Sítě, 

Krajského koordinačního výboru a jeho složení, ustavení TPS „Ochrana půdního fondu, vodních 

zdrojů a ochrana proti povodním“. 

PaedDr. Věra Libichová: ve své prezentaci seznámila účastníky s činností Sítě ve Středočeském kraji, 

představila úspěšné akce v roce 2011, v roce 2012 prezentovala již uskutečněné akce prvního pololetí 

a připravené akce ve druhém pololetí. Hovořila o významu práce Krajského koordinačního výboru ve 

SK. Významné akce 2011 – krajské setkání partnerů Sítě na Příbramsku s námětem „Kompostování, 

třídění odpadu, spolupráce zemědělského subjektu a obce“, regionální dožínky, dotační možnosti, 

pozemkové úpravy, podpora MAS, které nebyly podpořeny ze IV. Osy PRV – zajištění prezentačních 

roll-upů. Akce 2012 – setkání zemědělských subjektů s námětem „Dotace 2012“ ve všech okresech 

SK,  setkání partnerů na Mělnicku  s  názvem „Pa pa – zemědělské tradice, sázení brambor, regionální  
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výrobky z brambor“ za přítomnosti velvyslankyně Peru, seminář „Využití energie malých vodních 

zdrojů, jako součást energetické soběstačnosti obce“. Připravené akce v letošním roce – Setkání 

partnerů CSV a Siete vidieka a účast na výstavišti AGROKOMPLEX v Nitře pro partnery Sítě, regionální 

dožínky, setkání partnerů Sítě v Loučeni na Nymbursku, exkurze úspěšně realizované projekty z PRV a 

dalších fondů, zhodnocení činnosti KKV, náměty pro příští rok, ukončení projektu „Možnosti řešení 

degradace půdy a její ovlivnění změnou klimatu na příkladu aridních oblastí“. 

Ing. Karel Šilpoch: člen hodnotitelské komise „Vesnice roku 2012 ve Středočeském kraji“ představil 

výsledky hodnocení a ocenění obcí stuhami a diplomy: Vesnicí roku ve SK se stala obec Kamýk nad 

Vltavou (Příbram), modrou stuhu za společenský život získala obec Vlkaneč (Kutná Hora), za práci 

s mládeží byla bílá stuha udělena obci Teplýšovice (Benešov), zelenou stuhu získala obec Dolní 

Břežany a spolupráce obce a zemědělského subjektu přinesla oranžovou stuhu obci Petrovice 

(Příbram). Zlatou cihlu v Programu obnovy venkova získaly obce – Louňovice pod Blaníkem, Ostrov a 

Kněžice, Fulínovu cenu obec Kamberk. Komise udělila ještě několika dalším obcím diplomy a další 

ocenění. 

 

Ing. Milan Bena, CSc.: člen TPS SK prezentoval činnost skupiny od svého založení v květnu 2011 

- Důvody pro založení TPS Středočeského kraje: ubývání půdního fondu, zvyšující se nároky na 

čerpání vodních zdrojů, zvyšování znečištění vodních toků 

- Účelem TPS je podílet se na zmírňování dopadu vodní a větrné eroze, podílet se na přip. řízeních, 

prosazovat a podporovat funkci krajiny 

- Vznik TPS a její členové. Výzvy dalším potencionálním partnerům TPS. Priority TPS 

- Ochrana proti neustálému snižování zem. a les. půdního fondu 

- Ochrana proti změnám klimatu, včetně jednotlivých druhů erozí 

- Zajišťování úrodnosti půdy 

- Ukázky dosavadní činnosti TPS: využití energie malých vodních zdrojů, brožury, řešení projektu 

„Možnosti řešení degradace půdy a její ovlivnění změnou klimatu na příkladu aridních oblastí“ 

- Aktivity TPS v nejbližší budoucnosti: cíl: půda, voda, klimatické změny, účast na jednáních 

jednotlivých pracovních skupin, ustavených k 6-ti hlavním prioritám příštího programovacího 

období, ochrana půdního fondu, zamezení ubývání půdy, zlepšení její úrodnosti 

 

 

Třetí část byla zaměřena na veřejnou dopravu středočeského venkova 

Ing. arch. Drahomíra Kolmanová: Asociace Entente Florale CZ, Prezentace akce „Má vlast“ – 

slavnostní setkání krajů na Vyšehradě, výstava a expozice krajů, putovní výstavy, Vesnice roku a 

zelená stuha, Projekt „Vlídná nádraží“. 

 

Jaroslava Saifrtová: MAS Přemyslovské střední Čechy o.p.s., představila MAS, prezentovala projekt 

„Autobusové zastávky jako informační centrum obce“ (obec Zákolany),  realizovaný  v rámci  opatření  



 

  
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova:  

Evropa investuje do venkovských oblastí 

 

 

 

LEADER, IV.1.2. PRV – 15 kolo, opatření III.2.1.1. Obnova a rozvoj vesnic (264 tis. Kč), obec Úholičky. 

„Boudo, budko, kdo v tobě bydlí?“ – 15. Kolo – kompletní přestavba autobusové zastávky, která bude 

sloužit jako přístřešek k dětskému hřišti (280 tis. Kč) 

 

Robin Povšík: náměstek hejtmanky Středočeského kraje – strategie v.o.d., představil současnou 

strategii Středočeského kraje v oblasti veřejné osobní dopravy, jak železniční, tak autobusové. 

Vysvětlil, co vedlo v minulosti Středočeský kraj k odstoupená od smluv s autobusovými  dopravci, 

k vypsání nového výběrového řízení, stejně tak ke zpětvzetí výpovědí dosavadních smluv a k nastolení 

předchozího stavu. 

  

Radomír Hanačík: SPOV a SMS – věnoval se problematice veřejné osobní dopravy jako 

socioekonomického rozvojového faktoru v regionu, síťovému dopravnímu systému ve Středočeském 

kraji i provozování regionálních drah municipalitami a nestátními organizacemi. K vystoupení 

náměstka hejtmana SK R. Povšíka zdůraznil, že nejen kraje jsou zákonnými objednateli veřejné osobní 

dopravy v režimu veřejné služby ale stejně tak rovnoprávnými jsou svazky obcí nebo obce, se stejným 

nárokem na čerpání dotací z SFDI. To, že tak dosud nečinily je jen zvykem, že tak učiní kraje. 

 

Ing. František Neterda: předseda představenstva a výkonný ředitel PROBO BUS, a.s. – seznámil 

přítomné s vývojem a výhledem zajišťování autobusové dopravy na Berounsku a v části 

Středočeského kraje, kterou obsluhuje PROBO BUS, a.s.. 

 

 
 

Poslední, čtvrtá část byla věnována školství a vzdělávání 

 

Ing. Markéta Pošíková: MAS Podlipansko o.p.s., v úvodu představila MAS, zaměřila se na strategii 

rozvoje regionu a možnosti pro školství a vzdělávání:  Jak PRV pomáhá vzdělávání na Podlipansku – 

projekty realizované v opatření LEADER, IV.1.2. PRV. 
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Celoživotní vzdělávání: Technické památky, jejich pochopení a záchrana (457 tis. Kč), Občanská 

vybavenost a spolková činnost: rekonstrukce MŠ Nučice (659 tis. Kč), MŠ Oleška (702 tis. Kč), MŠ 

Pečky (1 890 tis. Kč), MŠ Kuřim (577 tis. Kč), MŠ Křečhoř (743 tis. Kč), ZŠ Hořátev (240 tis. Kč), ZŠ 

Kostelec nad Č.l. (900 tis. Kč). 

 

Mgr. Jiří Lazar: ředitel Masarykovy ZŠ v Dymokurech, nejprve představil aktivity pedagogů i žáků 

školy, výukové projekty – celoroční (Dymokurský filmový festival, projekt Dělání, Škola pro všechny, 

kde děti učí dospělé a ze seniorů se stávají žáci, výuka PC, Hory, krajina), příležitostné projekty (Řecký 

den, spolupráce s Dětským domovem, Školáček – uvádění prvňáčků, zápis, adaptační kurz, Můj 

deváťák, Dymokurský dublon, Písálkův den a Den Slabikáře, školní muzikál „Sněhurka a mnoho 

trpaslíků a mnoho dalších), s ekologickým zaměřením (Les, voda, svět v pohybu – absolventské práce 

a jejich obhajoba).   V závěru své prezentace ukázal i další možnosti škol, hlavně zajištění dopravy dětí  

z okolních vesnic do školy vlastním autobusem, nejenom pro bezpečnou dopravu dětí ale tímto 

způsobem i zajištění dostatečného počtu žáků pro školu. 

 

Mgr. Petr Halada: předseda SMS Středočeský kraj, starosta obec Kamýk nad Vltavou, představil 

aktivity SMS pro zachování venkovského školství, směřované jak do sféry legislativní (seminář na 

půdě Senátu a PSP ČR), tak do samotných obcí na zatraktivnění venkovských škol. 

 

Ing. Miroslav Hrubý: místostarosta obce Mezouň, okr. Beroun, představil projekt Spolkový dům 

Mezouň, realizovaný z dotace MAS Karlštejnsko, o.s., op. IV.1.2. PRV, ve výši 1 472 tis. Kč, který 

vytvořil vytvoření zázemí pro sportovní a kulturní akce v obci, klubovnu pro skauty, sportovce a další 

místní spolky. 

 

Účastníci Festivalu středočeského venkova navštívili Galerii a muzeum M. D. Rettigové, prohlédli si 

prostory nově otevřené zrekonstruované restaurace s pivovarem. 

 

Po společné části Festivalu a večeři pokračovalo jednání pracovní skupiny, která reagovala na 

aktuálně provedené změny ve veřejné osobní dopravě ve Středočeském kraji, jejich vliv na rozvoj 

středočeského venkova a dopady na jeho obyvatele. 

 

 

Zapsal:   PaedDr. Věra Libichová  ………………………… 

                             Radomír Hanačík  ………………………… 

 

 

Schválila:            Ing. Jitka Vovesná                        …………………………. 

 


